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بیماری سهمگین و کشنده کرونا، چونان بختکی مرموز 
و پیچیده در آسمان و زمین ایران ظاهر شده و این بار با 
رنگ عوض کردنی دیگر در صدد قربانی گرفتن از جمع ما 
آدم هاست. کرونا از بهمن و اسفند ۹۸ تا به امروز در تمام 
امور زندگی مردم جهان وارد شده و به نوعی آثار مخرب 
خود را در هر نقطه از زمین به نحوی خاص نشان می دهد. 
کرونا یا همان کووید ۱۹هر بار که ظاهر می شود مارا به 
نوعی بازی می دهد. این بیماری مرگ و میر هایش نیز 
عجیب است. همچنان که واگیر شدن و مبتلا شدن به آن 
نیز بسیار عجیب و محدود کننده رفتار و روابط ما آدم ها به 
یکدیگر است. در دوران شیوع کرونا، آدم ها نه می توانند به 
هم نزدیک شوند و نه می توانند ابراز احساسات و محبت 
به یکدیگر کنند و خلاصه مرگ کرونایی نیز مملو از درد 
و رنج و گرفتاری های بعدی است به این معنا که فردی از  
فامیل که بر اثر کرونا فوت کند باید عده زیادی روابط خود 
را برای مقطعی از دیگر افراد  فامیل قطع کند و علاوه بر 
آن محدودیت هایی ناخواسته را برای خود و اطرافیان و 
خانواده های  فامیل یا همکاران درگیر با بیماری کرونا یا 
خانواده های دارای فوتی کرونایی فراهم کند. در دوران 
پیک این بیماری، دلهره و ترس و استرس ها زیاد بوداما 
به واسطه تلاش های مسئولان بهداشتی و رعایت کردن ها 
از سوی مردم، کمی از شدت عمل کرونا در جامعه کاسته 
شد تا اینکه خبر رسید کرونا دوباره طغیان کرده تا جان 
میلیون ها نفر دیگر در جهان را بگیرد. باید به هوش بود و 
همچنان ماسک زدن و رعایت فاصله فراموش نگردد و 
دورماندن از تجمعات انسانی و رعایت بهداشت فردی و 
اجتماعی را در دستور کار و زندگی خودمان قرار دهیم. 
تنهایی و بی پناهی، ضرر و زیان مالی و افسردگی، غم 
ازدست دادن عزیزان و دیگر عوارض فراوان روحی و 
جسمی و بر هم خوردن نظم و نظام زندگی های ما، در کنار 
ضرر و زیان مالی فراوان جملگی از آثار و ثمرات بیماری 
کرونا بوده و هست. آثار مخرب و ویرانگر کرونا یکی و دو 
تا نیست. به همین جهت باید از رفتن به مراکز شلوغ مثل 
تالار های همایش، عروسی ها، عزاداری ها و جشن تولد، 
دورهمی های دوستانه و خانوادگی پرهیز کرد تا کادر 
درمان مقابله کننده با کرونا خصوصاً مدیران ستادی و 
پرسنل بیمارستانی اعم از پزشکان، پرستاران و... از این 
همه کار و تلاش بی وقفه در جنگ رو در رو با این دشمن 
ناپیدای مرموز خسته تر از قبل نشوند. دولت و ستاد مقابله 
با کرونا نیز تدابیر لازم برای کاهش آثار زیانبار و منفی 
ورود دوباره کرونا به زندگی و کار مردم بیندیشد و با اعمال 
محدودیت های کرونایی در فروکش کردن این غول زشت و 
بی سر و دم همکاری ها و همراهی های خود با کادر درمان را 
دو چندان و مضاعف نمایند. درشرایط فعلی تزریق دوز های 
نزده به بزرگ تر ها و خصوصاً جوانتر ها و جاماندگان از 

دوز های ۳ و ۴ پیشنهاد و توصیه می  شود. 

در این شرایط نمی توان اتفاق در خصوص 
مسائلی که در اهواز رخ داد را در این رابطه نادیده 
گرفت. پس از اینکه کنسرت ها در مشهد، یکی 
پس از دیگری لغو شدند، حالا موج این اتفاق 
به اهواز رسیده است.  روز ۲۹ تیرماه تصاویر و 
ویدئوهایی در فضای مجازی منتشر شد که از 
اختلال در برگزاری کنسرت سیروان خسروی 
در اهواز خبر می داد. مجوزِ اجرای کنسرت، 
از سوی ارشاد خوزستان صادر شده بود، پس 
اولین کنسرت پس از رایزنی ها به روی صحنه 
رفت اما در ادامه سیروان خسروی پسُتی در 
حساب رسمی خود در اینستاگرام منتشر کرد 
که خبر از لغو دو اجرای شب های ۳۰ و ۳۱ تیر 
ماه می داد. خسروی ابتدا از تلاش هایی نوشت 
که برای برگزاری کنسرت روز ۲۹ تیر شده بود: 
»دیروز )چهارشنبه( حدود ساعت ۱۶ اطلاع 
دادند که باید ۶ سانس کنسرت اهواز را کنسل 
کنم و از من درخواست اعلام این موضوع رو 
داشتند. با توجه به اینکه تیم ۲۲ نفره ما از شب 
قبل کنسرت مشغول آماده سازی )سازه، استیج، 
نور، صدا، LED و …( بود و از اون طرف ۵۰۰۰ 
مخاطب از یک هفته پیش بلیت های کنسرت 
را خریداری کرده بودند و برای حضور در این 
اجرا لحظه شماری می کردند و از آنجا که دلیل 
قانونی برای لغو این کنسرت وجود نداشت اعلام 
کردم که کنسل شدن کنسرت باید فقط با نامه 
کتبی و از طریق نهاد قانونی اعلام شود. برای من 
مهم ترین نکته، اجرا برای مردمی بود که پنج سال 
برای دیدن این کنسرت صبر کرده بودند. از یک 
ساعت قبل از اجرا و در گرمای ۴۸ درجه اهواز، 
افرادی از ورود مردم به سالن جلوگیری کردند 
که البته با پیگیری ها و تلاش تیم برگزاری، در 

نهایت مردم با یک ساعت تاخیر موفق به حضور 
در سالن شدند.« در تماسی با دفتر موسیقی 
وزارت فرهنگ و ارشاد تهران علت را جویا شد 
و این پرسش را مطرح کرد که آیا آنها نظارتی بر 
صدور مجوزهای شهرستان ها هم دارند یا خیر؟ 
که در پاسخ توضیح دادند، صدور مجوز برگزاری 
کنسرت در استان های مختلف کشور، صرفا از 
طریق دفتر ارشاد شهرستان ها صورت می گیرد. 

  لغو دو کنسرت در چند روز 
همچنین حجت الاسلام کلاه کج، مدیر کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان خوزستان در رابطه 
با این اتفاق گفت: »مجوز این کنسرت ها کاملا 
قانونی بوده و ارشاد هم از مجوز خود حمایت 
کرده و محکم هم پای مجوز خود ایستاده و با 
هر مشکلی که بوده این کنسرت شب اول به 
روی صحنه رفته است. ولی با مصوبه شورای 
تامین شهرستان اهواز که ارشاد هم عضو آن شورا 
نیست، کنسرت ها لغو شده است. این شورا بالا 
دستی است و مصوبات آن برای همه دستگاه ها و 
سازمان ها لازم الاجرا است.« هنوز ساعتی از این 
اظهار نظر نگذشته بود که روز گذشته نیز کنسرت 
سهراب پاکزاد، خواننده موسیقی پاپ، در اهواز لغو 
شد. این کنسرت قرار بود طی روزهای اول، دوم و 
سوم مرداد ماه در شهر اهواز برگزار شود که بنا بر 
اعلام موسسه برگزار کننده این کنسرت ها، اجراها 
لغو و مبالغ فروش بلیت به صورت خودکار به 
حساب افرادی که بلیت تهیه کرده اند، بازگردانده 

خواهد شد. 
  آیا لغو کنسرت ها به مقابله با بد  حجابی 

ارتباط دارد؟ 
برای بررسی لغو این کنسرت ها ارتباط آن با 
جوی که در رابطه با مقابله با بدحجابی در کشور 

به راه افتاده، نظرات یک جامعه شناس اجتماعی 
را جویا شدیم. امیر محمود حریرچی، در این رابطه 
به »آرمان ملی« می گوید: »متأسفانه اتفاقاتی 
که در مشهد برای کنسرت ها افتاد و حالا هیچ 
کنسرت پاپ در این شهر برگزار نمی شود، این 
موضوع به شهرهای دیگر تسری پیدا کرده است. 
این روزها کنسرت هایی که در شهر اهواز که مردم 
این شهر با هزار و یک مشکل دست و پنجه نرم 
می کنند، لغو می شود. کنسرت ها ابزارهای شادی 
و در جهت تخلیه انرژی اقشارمختلف است و کدام 
بار جو کنسرت ها، بدحجابی بوده است، به غیر 
از اینکه آنها در محیطی شاد و مفرح )البته با 
هزینه های بالا( به شادی پرداختند و مردمی 
که در سالن های کنسرت حضور داشتند، برای 
یک تا دو ساعت غم ها و مشکلاتشان را فراموش 
کردند! در سال ۸۸ و پس از اعتراضات چندین بار 
کنسرت خوانندگان در شهرهایی نظیر تهران، 
کرمانشاه و... لغو شد و از آن پس به غیر از مشهد 
ما لغو کنسرت را شاهد نبودیم، حالا متأسفانه این 
اتفاق در یک شهر فرهنگی دیگر در حال رخ دادن 
و تبدیل به یک رویه است.« وی معتقد است: 
»بار ها در خصوص این اتفاقات موضع گیری شده و 
نسبت به دخالت برخی در لغو مجوز ها هشدار داده 
شده است، ولی باز هم شاهد این موارد هستیم. 
متأسفانه مصاحبه ها و موضع گیری ها در این 
خصوص نیز کارکرد خود را از دست داده  است و 
ما هرچه بگوییم فایده ای ندارد. اینکه کنسرت در 
برخی از مناطق کشور برگزار می شود و در برخی 
مناطق دیگر لغو می شود قابل درک نیست.  برخی 
جناح های سیاسی باید یک بار برای همیشه 
تکلیف خود را در مواجهه با موسیقی روشن و 

مشخص کنند.« 
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سدمعبر

میوه فروش های زیر پل بعثت به علت کسب و کار سد 
معبر کردند و شهروندان به قصد خرید در کنار خیابان 
توقف می کنند. این موضوع تردد رانندگان را مختل کرده 
و گاهی ایجاد ترافیک می کند. به همین دلیل رانندگان 
از این موضوع گلایه مند هستند و از مسئولان درخواست 

رسیدگی دارند. 
کوثری از تهران

دهکبندییارانه
برخی از خانوار ها در دهک بندی یارانه جزو دهک ۱۰ قرار 
گرفتند که درسایت بازبینی پیگیری کردند وبعد ازآن مبلغی 
هم که قبلا واریز شده بود مسدود و قابل برداشت نیست. 
از مسئولان تقاضا داریم که فکری به حال کسانی کنند که 

یارانه هایشان مسدود هست و حق برداشت ندارند؟!
یک شهروند از تبریز

قبضآب
هزینه آب بها در کاربری های خانگی و غیرخانگی خیلی 
تغییر کرده است مبالغی که برای کاربری تجاری آمده بسیار 
بالا است مگر یک کاربری تجاری چقدر آب مصرف می کند 
که مبالغ قبض ها باید اینقدر بالا باشد لطفا مسئولان به این 

موضوع رسیدگی کنند. 
بیگی از تهران 

قطعتلفن
نزدیک به یک ماه است که کابل و جعبه های تلفن داخل 
کوچه در اتوبان محلاتی به سرقت رفته است و باعث قطع 
یک ماهه خطوط تلفن شده است. علی رغم پیگیری های 
مکرر اهالی این محل، هیچ گونه پیگیری از سوی سازمان 
مربوطه صورت نگرفته است و کماکان تلفن و اینترنت 
مشترکین قطع است از مسئولان تقاضا داریم که به این 

موضوع رسیدگی کنند. 
محبی از تهران 

شلوغیمترو
در اوضاع کرونایی و تشدید این بیماری مترو خیلی شلوغ 
است و خیلی افراد کمی رعایت می کنند  و ماسک می زنند 

لطفا مسئولان مربوطه رسیدگی کنند
بالازاده از تهران

یـــــادداشت

آرمان ملی: این روزها، موضوع 
حجاب و برخورد با بدحجابی 
کرده  پیدا  رواج  جامعه  در 
است. در این میان روز گذشته 
رئیس اتاق اصناف قم نیز اعلام 
کرد: »اصناف ملزم به رعایت 
عفاف و حجاب هستند، قانونی 
برای منع فروش کالا به افراد 
بدحجاب وجود ندارد اما برخی 
از فروشندگان متعهد و با اصالت 
قم ورود و عرضه کالا به مشتریان 
بدحجاب را در محدوده کاری 
خود ممنوع کرده اند.« وی از 
شهروندان خواست »در صورت 
مشاهده فروشنده بدحجاب در 
قم این مساله را به شماره تلفن 
»۳۴۱۲« گزارش دهند تا موضوع 

مورد رسیدگی قرار گیرد.« 

 افزایش فوتی های 
تب کریمه کنگو 

رئیس گروه مدیریت بیماری های 
قابل انتقال بین انسان و حیوان وزارت 
بهداشت با اشاره به افزایش تعداد 
مبتلایان و جانباختگان تب کریمه 
کنگو در کشور، مجددا نسبت به ذبح 
بهداشتی دام و پخت کامل گوشت دام 
جهت مصرف تاکید کرد. بهزاد امیری 
افزود: از ابتدای امسال تا ۲۹ تیرماه، ۵۷ 
نفر به این بیماری مبتلا شدند که ۵ نفر 
از آنها جان خود را از دست دادند. وی با 
اشاره به اینکه بیماری تب کریمه کنگو 
از جمله بیماری های مشترک بین انسان 
و حیوان است، افزود: خوشبختانه پس 
از عید قربان در روزهای اخیر با افزایش 
ناگهانی موارد مبتلا به این بیماری 
روبه رو نبوده ایم و روند شناسایی 
بیماران مشابه الگویی که از اول سال 
داشتیم، به شکل تک گیر پیش می رود. 
گوشت دام ذبح شده نیز قبل از مصرف 
باید به مدت حداقل ۲۴ ساعت در دمای 
۴ درجه سانتی گراد در یخچال قرار داده 
شود و جگر و سایر امعا و احشای دام، 
پس از ۴۸ ساعت نگهداری در دمای 
چهار درجه سانتی گراد، مصرف شوند. 

افزایشفوتیهایکرونا
به۳1نفر

 آرمان ملی: از پنجشنبه تا جمعه ۳۱ بیمار 
مبتلا به کووید۱۹ در کشور جان خود را از دست 
دادند. ۷۸۵۱ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در 
کشور شناسایی و ۱۱۶۴ نفر از آنها بستری شدند. 
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۷ میلیون و 
۳۱۲ هزار و ۴۰۱ نفر رسید. مجموع جانباختگان 
این بیماری، به ۱۴۱ هزار و ۶۲۴ نفر رسید. در 
حال حاضر ۱۵ شهرستان در وضعیت قرمز، ۳۵ 
شهرستان در وضعیت نارنجی، ۲۰۸ شهرستان 
در وضعیت زرد و ۱۹۰ شهرستان در وضعیت 

آبی قرار دارند. 

طلب8ماههداروخانهها
ازبیمهها

ایسنا: نایب رئیس انجمن داروسازان ایران 
با بیان اینکه طرح دارویاری به نفع مردم و 
نظام سلامت کشور است، به برخی چالش های 
این طرح برای داروخانه ها اشاره کرد و گفت: 
درخواست ما این است که در طرح دارویاری زمان 
مشخصی را برای تسویه حساب با داروخانه ها 
اعلام کرده و به آن پایبند باشند. علی فاطمی 
ادامه داد: خودشان اعلام کردند که داروخانه ها 
نسخ کاغذی را دریافت کنند و خودشان به 
صورت الکترونیک کنند و اعلام شد که ۴۰۰۰ 
تومان هم بابت این کار به داروخانه ها پرداخت 
می کنند. این درحالیست که تمام عهدهایشان را 
زیر پا گذاشتند، نه ۴۰۰۰ تومان را محاسبه کرده 
و پرداختند و پول نسخه ای را هم که داروخانه به 

الکترونیک تبدیل کرده، نمی دهند. 

آتشسوزیدرهتل
حجاجایرانی

آتش  به  مکرمه  مکه  ستاد  رئیس  ایرنا: 
سوزی بسیار مختصر پشت یکی از هتل های 
محل استقرار حجاج ایرانی اشاره کرد و گفت: 
خوشبختانه هیچ حادثه ای در هتل حجاج ایرانی 
رخ نداده است و زائران عزیز در سلامت کامل 
هستند. اکبر رضایی اظهار کرد: آتش سوزی 
محدودی در محوطه پشت هتل »الرکائز« محل 
استقرار تعدادی از زائران ایرانی در مکه مکرمه رخ 
داده بود، لذا به دلیل اینکه سلامت زائران برای ما 
اهمیت ویژه ای دارد برای احتیاط حجاج به صورت 
موقت به خارج از هتل هدایت شدند. شرایط تحت 
کنترل است و مشکلی برای زائران پیش نیامده و 
وضعیت هتل در حال حاضر عادی و زائران عزیز 

در سلامت کامل هستند. 

آیامدارستعطیلمیشوند؟
رکنا: رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریت 
بیماری های واگیر وزارت بهداشت گفت: هنوز 
دستورالعملی برای تعطیلی دانشگاه ها و مدارس 
با توجه به افزایش شیوع کرونا ابلاغ نشده است. 
ابراهیم قادری افزود: در حال حاضر در ابتدای 
قسمت شاخه بالارونده موج هفتم کرونا هستیم 
و هنوز نمی دانیم که تا چه مقدار این وضعیت 
افزایشی ادامه پیدا خواهد کرد باید تمام تلاش 
خود را با رعایت شیوه نامه ها و تزریق دز یاد آور 
واکسن کرونا انجام دهیم تا جلوی شدت پیک 
هفتم بیماری کرونا گرفته شود. در خصوص 
تعطیلی مدارس و دانشگاه ها تا به این لحظه 
دستورالعملی صادر نشده است و فعلا همچین 
موضوعی مطرح نشده است. تعداد افرادی که 
واکسیناسیون خود را تکمیل نکرده زیاد هستند و 
باید این افراد نسبت به تلقیح واکسن اقدام کنند. 

تکذیبافزایشهزینه
صدورگذرنامه

برنا: به تازگی خبری مبنی بر افزایش هزینه 
صدور گذرنامه در فضای مجازی منتشر شده 
است. اما سردار حاجیان سخنگوی فراجا اعلام 
کرد که بر خلاف شایعات منتشره در فضای 
مجازی، هیچ افزایش هزینه صدور گذرنامه 
در برنامه نبوده؛ شایعه منتشر شده در فضای 
مجازی کذب است و مردم عزیز به شایعات فضای 
مجازی توجه نکنند. همچنین روز گذشته هم 
برای اطمینان خاطر بیشتر و یادآوری مجدد، 
رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه فراجا با تکذیب 
شایعه افزایش هزینه صدور گذرنامه گفت: هیچ 
افزایش هزینه صدور گذرنامه در برنامه نبوده و 

خبر افزایش شایعه است. 

بازگشایییکمرزجدید
برایاربعین

رکنا: معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور از باز 
شدن یک مرز جدید برای تردد زائران اربعین در 
آذربایجان غربی خبر داد و گفت: تمهیدات لازم 
از سوی استاندار آذربایجان غربی و مقامات اقلیم 
کردستان عراق برای باز شدن مرز تمرچین انجام 
شده است که با نهایی شدن این موضوع، شاهد 
عبور سهل، قانونمند و پرتردد زوار از این مسیر 
خواهیم بود. سید مجید میراحمدی افزود: با 
حضور زائران راهپیمایی اربعین در این مرز، شاهد 
توسعه اقتصادی منطقه نیز خواهیم بود. وی 
ساماندهی امور مرزی و مرزنشینان را از اهداف 
اساسی دولت برشمرد و افزود: نظر به استفاده 
از ظرفیت های مرزی برای دستیابی به تحول 
اقتصاد مرزی به عنوان یک هدف ویژه دولت، 
بازدید از نوار مرزی آذربایجان غربی با عراق 

صورت گرفت. 

جولغوکنسرتهابهاهوازرسید
یک جامعه شناس: حداقل این کار را در شهر اهواز که مردمش با هزار و یک مشکل دست و پنجه نرم می کنند، انجام ندهید! 

فرش های نفیس ایرانی 
سنددار می شوند

رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور از سنددار شدن فرش های نفیس 
ایرانی برای نخستین بار در کشور خبر 
داد. حسن بابایی با اعلام اینکه فرش های 
نفیس ایرانی در کشور برای نخستین بار 
سنددادر می شوند، گفت: در اقدامی بدیع 
از سوی سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
در راستای حفظ و صیانت از فرش های 
نفیس ایرانی، نقل و انتقال این فرش ها 
در دفاتر اسناد رسمی انجام می شود. وی 
افزود: صدور اسناد فرش های نفیس ایرانی 
به این نحو خواهد بود که بر اساس اظهار 
تولید کننده فرش و تأیید کارشناسان 
سازمان ثبت سند اولیه فرش در مرکز 
مالکیت سازمان صادر می شود. رئیس 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور با 
بیان اینکه فرش های نفیس بر اساس 
دستورالعملی که از سوی سازمان تعریف 
خواهد شد سنددار می شوند، گفت: این 
اقدام برای اولین بار در کشور برای حفظ و 
صیانت و نقل و انتقال قانونمند فرش های 

نفیس صورت می گیرد.

زهرا دارستانی 
اپیدمیولوژیست

گزارش »آرمان ملی« از تبعات لغو دو کنسرت سیروان خسروی و سهراب پاکزاد در اهواز 

آرمان ملی: حادثه اخیر در معدنی در 
استان کرمان سبب شد که یکبار دیگر موضوع  
ایمنی در کار معدن به سر زبان ها بیفتد. 
بعدازظهر روز پنجشنبه، دیواره کوه معدن 
روباز کرومیت چیل آباد واقع در شهرستان 
ارزوئیه حین انجام برداشت از معدن، ریزش 
کرد و این حادثه موجب زیر آوار ماندن سه 
نفر شد که یک نفر از آنان توسط عوامل هلال 
 احمر نجات یافت و جست و جو برای یافتن

 ۲ مفقود دیگر این حادثه ادامه دارد. محمد 
امیرخانی، معاون امداد و نجات هلال احمر 
کرمان با تشریح جزئیات حادثه ریزش معدن 
در شهرستان ارُزوئیه گفت: این معدن روباز و 
برای آواربرداری خودروسنگین به منطقه اعزام 
شده است. شدت ریزش کوه و صعب العبور بودن 
منطقه کار را برای امدادرسانی دشوار کرده است 
نیاز به خودروهای سنگین برای آواربرداری و 

خارج کردن ۲ محبوس از زیر آوار داریم. 
  تلاش برای پیدا کردن دو کارگر زیر 

آوار
همان طور که پیش تر نیز اشاره شد، سه نفر 
در معدن روباز کرومیت چیل آباد با یکدستگاه 
بیل مکانیکی و پیکور مشغول فعالیت معدنی 
بودند که دیواره معدن ریزش کرد که بنا به 
گفته، مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان 
کرمان یک نفر از آنها از زیر آوار نجات پیدا کرد. 
اما این روزها باردیگر، اهمیت نظارت بر این 
معادن زیرزمینی بر کسی پوشیده نیست. طبق 
آماری که منتشر شده، نیمی از معادن موجود یا 
مشکل ایمنی دارند یا از تهویه طبیعی استفاده 
می کنند که با توجه به وضعیت گاززایی معادن 
)در حوزه معادن زغال سنگ( بسیار خطرناک 
است . همچنین می توان این ادعا را مطرح کرد 
که ۸۰ درصد نیروهای معادن، فاقد گواهی های 

معتبر آموزشی هستند . 
  چرا ایمنی وجود ندارد؟ 

در این رابطه مهبد سیف، کارشناس حوزه 

مدیریت ایمنی در کار به »آرمان ملی« می گوید: 
»در معادن بحث ایمنی، یکی از نکات مهم است 
که در اجرا و اکتشاف باید همیشه به آن توجه 
داشت. در ایران برای ایمنی معادن دستورالعمل 
ایمنی در نظر گرفته شده که این دستورالعمل 
در زمان اجرای پروژه، اکتشاف و استخراج باید 
موردتوجه قرار گیرد تا شاهد حوادث مرگبار در 
معادن نباشیم. متأسفانه در بخش نظارت بر 
اجرای این دستورالعمل به نظر می رسد ضعف 
داریم. در این حوزه وزارت صنعت و معدن 
باید نظارت ها را قوی کند و ضعف نظارت از 
سوی این وزارتخانه می تواند در وقوع حوادث 
در معادن کشور نقش داشته باشد. البته این 
نظارت در معادنی که احتمال ریزش آوار به 
دلیل سست بودن خاک وجود دارد باید بیشتر 
شود. وزارت صنعت و معدن باید این معادن 
را شناسایی و بحث ایمنی را در این معدن ها 
جدی تر دنبال کند.  این گفته ها در شرایطی 
مطرح می شود که وزارت کار و امور اجتماعی 
هم طبق ماده ۱۵۰ قانون کار باید موضوع ایمنی 
را در محل کار موردتوجه قرار دهد و در صورت 

اطلاع از ناایمنی در این محل ها، نسبت به تذکر 
و ایمن سازی محل ها اقدام کند تا کارگران 
ما در محیطی امن مشغول کار شوند.  وی با 
این حال به این موضوع اشاره دارد: »درست 
است که کارگران معادن با ۲۰ سال سابقه 
کار بازنشسته می شوند اما باید شرایط ویژه 
برای آنها در نظر گرفته شود. در کنار کاهش 
سن بازنشستگی برای کارگران معدن، باید 
دستمزد و مرخصی بیشتری درنظر گرفت و به 
رفاه این قشر از کارگران توجه ویژه ای داشت. 
موضوع دیگری که در بحث معادن باید به آن 
توجه داشت، تجهیزات امداد و نجات است. باید 
در کنار ایمنی به بحث امداد و نجات هم توجه 
شود. اگر حادثه ای در معادن رخ داد، گرفتاران 
سریع نجات پیدا کنند و عملیات امداد و نجات 
هم طولانی نشود. زیرا زمان برای گرفتاران در 
معادن طلایی است و نباید در عملیات نجات 
تعللی صورت گیرد. بحث نظارت بر ایمنی 
معادن باید جدی گرفته شود و با افزایش این 
نظارت ها و بالا رفتن سطح ایمنی شاهد کاهش 

حوادث در معادن باشیم. 

»آرمان ملی« گزارش می دهد 

حادثه دیگر در معادن ناایمن 
   ۸۰ درصد نیروهای معادن، فاقد گواهی های معتبر آموزشی هستند 

 یک کارشناس ایمنی کار: به جای در انتظار ماندن برای تکرار حادثه در معادن، نظارت و ایمنی را جدی بگیرید 

 دلجویی پلیس 
از مادر نگران 

از دلجویی  فاتب  بازرسی  رئیس 
پلیس پایتخت از مواجهه گشت امنیت 
اخلاقی با یکی از شهروندان خبر داد. 
سردار حمید خروش با اشاره به ماجرای 
مواجهه گشت پلیس با یک شهروند که 
تصاویری از آن روز گذشته در فضای 
مجازی منتشر شد، گفت: در پی این 
واقعه که در یکی از میادین غرب تهران 
رخ داد، سریعا موضوع توسط کارشناسان 
بازرسی مورد بررسی قرار گرفت و در 
خصوص سوءمدیریت صورت گرفته با 
سرتیم گشت پلیس برخورد انضباطی 
شد. وی با اشاره به اینکه قبل از انتشار 
تصویر در فضای مجازی این موضوع 
توسط بازرسی پلیس پایتخت رصد و 
مورد بررسی قرار گرفته بود، افزود: امروز 
از مادر این شهروند دلجویی شد و این 
شهروند نیز از رسیدگی و پیگیری سریع 
این موضوع توسط فرماندهی انتظامی 
تهران بزرگ قدردانی کرد. سردار خروش 
افزود: اقدام پلیس بر مبنای قانون است 
و البته نوع رفتار کارکنان نیز بایدی بر 
مبنای رافت اسلامی و اخلاق حرفه ای 
باشد و مردم عزیز و نهادهای نظارتی 
پلیس براین موضوع نظارت دارند لذا 
شهروندان گرامی می توانند نقطه نظرات 
خود درباره عملکرد پلیس را به سامانه 

۱۹۷ گزارش کنند. 


